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Protokół XX/16 
Zjazdu Delegatów Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego 

z dnia 3 grudnia 2016 roku 

 
 

XX Zjazd Delegatów Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego odbył się w dniu 3 grudnia 2016 roku 
w godzinach od 11:00 do 19:30 w salach audytoryjnych S 2014 i S 2015 Wydziału Nauk 
Społecznych Uniwersytetu Gdańskiego przy ul. Bażyńskiego 4 w Gdańsku – Oliwie. 
 
 

Punkt 1 
Otwarcie XX Zjazdu Delegatów ZKP 

 
Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Łukasz Grzędzicki otworzył Zjazd Delegatów 
Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. Zarządził wprowadzenie sztandaru Zrzeszenia Kaszubsko-
Pomorskiego.  
 
Odśpiewano hymn państwowy i hymn kaszubski. 
 
Minutą ciszy uczczono pamięć zmarłych w minionej kadencji członków Zrzeszenia Kaszubsko-
Pomorskiego. Prezes Łukasz Grzędzicki odczytał nazwiska zmarłych. 
 
Rozdano dyplomy z okazji 60-lecia Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. Dyplomy wręczono 
osobom zaangażowanym w pracę na rzecz Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, zgłoszonym 
przez prezesów poszczególnych oddziałów Zrzeszenia. 

 
Punkt 2 

Wystąpienia zaproszonych gości 
 
Mieczysław Struk – Marszałek Województwa Pomorskiego 
 
Podziękował delegatom za 60 lat pracy społecznej wiernej Kaszubom i kaszubskim 
wartościom. Podkreślił, że ruch kaszubsko-pomorski nie osiągnąłby tak wielkich sukcesów, 
gdyby nie osoby, którym zależało na tym by kultywować swoje korzenie, być wiernym wobec 
języka i troszczyć się o swoją maleńką ojczyznę. Dzisiaj widok jest budujący, wydawanych jest 
wiele publikacji kaszubskich, czego nie było w latach 60 –tych czy 80-tych. A wiele osób czuje 
się depozytariuszami tamtych idei. Każda epoka nosi swoje wyzwania. Cele, wokół których 
angażujemy się w naszych działaniach na rzecz kaszubszczyzny to troska o samorządową 
szkołę, o integrację regionu. Dodał, że lokalne wspólnoty muszą mieć wpływ na szkołę i muszą 
mieć wpływ na to, że treści, które dotyczą lokalnych środowisk będą kształcone wśród dzieci i 
młodzież. Również troska o organizacje pozarządowe, jest ważnym elementem działalności. 
Wszystko to stanowi wartości, wokół, których możemy się skupić niezależnie od poglądów 
politycznych. To, co nas wiąże to miłość do Kaszub. To dziedzictwo, które nam pozostawiono 
jest nie tylko beneficjum, ale także obowiązkiem wobec całego Pomorza. Kaszubi są 
najważniejszą częścią regionu. Życzył, aby ta idea była atrakcyjna dla kolejnych pokoleń. 
Podziękował prezesowi Łukaszowi Grzędzickiemu. Przyznał, że parę lat temu miał wątpliwości, 
czy tak młody człowiek sobie poradzi, ale poradził sobie znakomicie. Zapewnił, że Kaszubi 
mogą liczyć na samorząd regionalny. Samorząd wie, jaką siłą jest kultura. Życzył delegatom 
mądrości w dokonywaniu wyborów.  
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Marszałek Województwa Pomorskiego, Mieczysław Struk złożył gratulacje i podziękowania 
z okazji 20-lecia Instytutu Kaszubskiego na ręce Cezarego Obracht-Prondzyńskiego – Prezesa 
Instytutu Kaszubskiego oraz Józefa Borzyszkowskiego – Członka Zarządu Instytutu 
Kaszubskiego, wieloletniego prezesa tej instytucji. 
 

Punkt 3 
Wybór prezydium XX Zjazdu Delegatów ZKP 

 
Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Łukasz Grzędzicki zaproponował powołanie 
prezydium w następującym składzie: 
 
Jacek Fopke, oddział Gdańsk – Przewodniczący Zjazdu Delegatów 
Bogdan Wiśniewski, oddział Pelplin – Wiceprzewodniczący Zjazdu Delegatów 
Janina Borchmann, oddział Gościcino – Sekretarz Zjazdu Delegatów 
Zygmunt Orzeł, oddział Władysławowo – Sekretarz Zjazdu Delegatów 
 
Poszczególni kandydaci wyrazili zgodę na zasiadanie w prezydium Zjazdu. 
 
Prezydium XX Zjazdu Delegatów ZKP zostało przyjęte przez aklamację w następującym 
składzie: 
 
Jacek Fopke – Przewodniczący Zjazdu Delegatów 
Bogdan Wiśniewski – Wiceprzewodniczący Zjazdu Delegatów 
Janina Borchmann – Sekretarz Zjazdu Delegatów 
Zygmunt Orzeł – Sekretarz Zjazdu Delegatów 
 
Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Łukasz Grzędzicki przekazał dalsze prowadzenie 
obrad panu Jackowi Fopke – Przewodniczącemu Zjazdu. 

 
Punkt 4 

Przyjęcie Protokołu z XIX Zjazdu Delegatów ZKP 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poinformował, że protokół XIX Zjazdu 
Delegatów ZKP został wyłożony do wglądu i był dostępny na stronie www.kaszubi.pl. Poprosił 
o zgłaszanie uwag do protokołu. Uwag do Protokołu z XIX Zjazdu Delegatów ZKP nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia 
Protokołu XIX Zjazdu Delegatów Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. Delegaci przyjęli 
protokół XIX Zjazdu Delegatów Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego jednogłośnie. Protokół XIX 
Zjazdu Delegatów Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 
 

Punkt 5 
Przyjęcie porządku i regulaminu obrad 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poinformował, że projekty porządku obrad i 
regulaminu obrad stanowiły załączniki do materiałów, które Delegaci otrzymali przed Zjazdem 
Delegatów. Poprosił o zgłaszanie uwag do projektu porządku obrad. Delegaci nie zgłosili uwag 
do projektu porządku obrad. Projekt porządku obrad stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
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Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia 
porządku obrad Zjazdu Delegatów. Delegaci przyjęli porządek obrad Zjazdu Delegatów 
jednogłośnie. Porządek obrad Zjazdu Delegatów stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke przedstawił projekt regulaminu obrad Zjazdu 
Delegatów. Poprosił o zgłaszanie uwag do projektu regulaminu obrad. Uwag do projektu 
regulaminu obrad nie zgłoszono. Projekt regulaminu stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia 
regulaminu obrad. Delegaci przyjęli regulamin obrad jednogłośnie. Regulamin obrad Zjazdu 
Delegatów stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poinformował, że Zjazd Delegatów jest 
rejestrowany elektronicznie. 
 

Punkt 6 
Wybór Komisji 

 
A) Mandatowo-Wyborczej 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke otworzył listę kandydatów.  
 
Do prac w Komisji Mandatowo-Wyborczej zostały zgłoszone przez pana Łukasza Richerta 
następujące osoby: 

 
1. Beata Jankowska – oddział Kościerzyna 
2. Andrzej Kass – oddział Reda 

3. Stanisław Kobus – oddział Brusy 

4. Jerzy Kreft – oddział Kolbudy 

5. Łukasz Richert – oddział Gdańsk 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zapytał, czy kandydaci wyrażają zgodę na 
kandydowanie. Kandydaci wyrazili zgodę na kandydowanie. Nie zgłoszono innych 
kandydatów. Zamknięto listę kandydatów do Komisji Mandatowo-Wyborczej. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie w sprawie ustalenia 5 
osobowego składu Komisji Mandatowo-Wyborczej zgłoszonego przez pana Łukasza Richerta. 
Komisja Mandatowo-Wyborcza została wybrana jednogłośnie w następującym składzie:  
 

1. Beata Jankowska – oddział Kościerzyna 
2. Andrzej Kass – oddział Reda 

3. Stanisław Kobus – oddział Brusy 

4. Jerzy Kreft – oddział Kolbudy 

5. Łukasz Richert – oddział Gdańsk 
 

B) Uchwał i Wniosków 

 
Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Łukasz Grzędzicki zgłosił następujące osoby do 
prac w Komisji Uchwał i Wniosków: 
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1. Michał Kargul - oddział Tczew 

2. Danuta Pioch – oddział Sierakowice 

3. Radosław Kamiński – oddział Wejherowo 

4. Kazimierz Klawiter - oddział Rumia 

5. Paweł Wajlonis – oddział Chojnice 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zapytał, czy kandydaci wyrażają zgodę na 
kandydowanie. Kandydaci wyrazili zgodę na kandydowanie. 
  
Do prac w Komisji Uchwał i Wniosków zgłosiła się pani Elżbieta Bugajna. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zgodnie z regulaminem zarządził głosowanie 
w sprawie 6 – osobowego składu Komisji Uchwał i Wniosków. Delegaci jednogłośnie przyjęli 6 
– osobowy skład Komisji Uchwał i Wniosków. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie w sprawie składu 
Komisji Uchwał i Wniosków zgłoszonego przez pana Łukasza Grzędzickiego oraz kandydatury 
pani Elżbiety Bugajny. 
 
Komisja Uchwał i Wniosków przy 1 głosie wstrzymującym się została wybrana w 
następującym składzie: 

 
1. Michał Kargul - oddział Tczew 

2. Danuta Pioch – oddział Sierakowice 

3. Radosław Kamiński – oddział Wejherowo 

4. Kazimierz Klawiter - oddział Rumia 

5. Paweł Wajlonis – oddział Chojnice 

6. Elżbieta Bugajna - oddział Somonino 

 
C) Skrutacyjnej 

 
Pan Józef Belgrau zgłosił następujących kandydatów do Komisji Skrutacyjnej: 
 

1. Regina Młyńska – oddział Żukowo 

2. Iwona Białas-Rychlak – oddział Szemud 

3. Małgorzata Siebert – oddział Żukowo 

4. Katarzyna Główczewska – oddział Brusy 

5. Józef Belgrau – oddział Żukowo 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zapytał czy kandydaci wyrażają zgodę na 
kandydowanie. Kandydaci wyrazili zgodę na kandydowanie. 
 
Pan Tomasz Waga zgłosił następujących kandydatów do Komisji Skrutacyjnej: 

 
1. Kazimierz Zorn – oddział Gdynia 

2. Aleksander Gosk – oddział Sopot 
3. Magdalena Oberzig-Zasada – oddział Władysławowo 

4. Tomasz Waga – oddział Wejherowo 

5. Róża Rzeszewicz – oddział Przodkowo 
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Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zapytał czy kandydaci wyrażają zgodę na 
kandydowanie. Kandydaci wyrazili zgodę na kandydowanie. 
 
Pani Magdalena Bigus zgłosiła następujących kandydatów do Komisji Skrutacyjnej: 

 
1. Kamila Czaja – oddział Somonino 

2. Grzegorz Adamczyk – oddział Somonino 

3. Romualda Skwierawska – oddział Łubiana 
4. Katarzyna Kozłowska - oddział Bytów 

5. Magdalena Bigus – oddział Sierakowice 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zapytał czy kandydaci wyrażają zgodę na 
kandydowanie. Kandydaci wyrazili zgodę na kandydowanie. Zamknięto listę kandydatów do 
Komisji Skrutacyjnej. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządzi głosowanie w sprawie składu 
Komisji Skrutacyjnej. Przy 2 glosach wstrzymujących się wybrano Komisję Skrutacyjną w 
następującym składzie: 
 

1. Regina Młyńska – oddział Żukowo 

2. Iwona Białas-Rychlak – oddział Szemud 

3. Małgorzata Siebert – oddział Żukowo 

4. Katarzyna Główczewska – oddział Brusy 

5. Józef Belgrau – oddział Żukowo 

6. Kazimierz Zorn – oddział Gdynia 

7. Aleksander Gosk – oddział Sopot 
8. Magdalena Oberzig-Zasada – oddział Władysławowo 

9. Tomasz Waga – oddział Wejherowo 

10. Róża Rzeszewicz – oddział Przodkowo 

11. Kamila Czaja – oddział Somonino 

12. Grzegorz Adamczyk – oddział Somonino 

13. Romualda Skwierawska – oddział Łubiana 
14. Katarzyna Kozłowska - oddział Bytów 

15. Magdalena Bigus – oddział Sierakowice 

 
Komisje udały na naradę celem ukonstytuowania się. 

 

Punkt 7 
Przyjęcie uchwały nadania godności członka honorowego prof. Józefowi 

Borzyszkowskiemu 
 
Doktor Krzysztof Korda przedstawił wniosek oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w 
Tczewie o nadanie godności członka honorowego prof. Józefowi Borzyszkowskiemu. 
Zaprezentował sylwetkę swojego Mistrza. Przypomniał, że prof. Józef Borzyszkowski pracował 
w Bibliotece PAN w Gdańsku i na Uniwersytecie Gdańskim. W 1991 roku uzyskał tytuł 
profesora. Pełnił funkcję wicedyrektora Instytutu Historii Uniwersytetu Gdańskiego, 
wicewojewody gdańskiego, senatora, prezesa Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. 
Uczestniczy w różnych gremiach. Autor licznych monografii wsi, gmin, miast z obszaru Kaszub. 
Przez blisko 20 lat pełnił funkcję prezesa Instytutu Kaszubskiego.  
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Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke odczytał projekt uchwały nadania godności 
członka honorowego prof. Józefowi Borzyszkowskiemu. Projekt uchwały stanowi załącznik nr 
6 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie projektu uchwały 
nadania godności członka honorowego prof. Józefowi Borzyszkowskiemu 
 
Przy 1 głosie wstrzymującym się przyjęto uchwałę w sprawie nadania godności członka 
honorowego prof. Józefowi Borzyszkowskiemu. Uchwała w sprawie nadania godności członka 
honorowego prof. Józefowi Borzyszkowskiemu stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Profesor Józef Borzyszkowski 
 
Powiedział, że we wszystkich zakątkach Kaszub, Polski i świata stara się promować i wzbogacać 
dorobek poprzednich pokoleń. Przypomniał, że był jedną z osób, które zabiegały o stanice 
(sztandar) Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. Hasło „Zrzeszonёch naju nicht nie złômie” 
widniejące na stanicy Zarządu Głównego ZKP stanowi jedno ze wskazań i zobowiązań. 
Zaznaczył, że 60 lat istnienia Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego potwierdziło dokonania 
przodków. Do Kaszubów przypisana jest szczególna odpowiedzialność, za jakość partnerskiej 
współpracy z innymi Pomorzanami. Przyznał, że wśród kaszubskich wartości ciągle jest nazbyt 
ograniczona otwartość na innych. Dodając, że w tej otwartości na innych mieszczą się 
wskazania papieża Franciszka dotyczące współpracy międzypokoleniowej. Cieszy się z 
obecności młodych, kolejnych pokoleń członków Klubu Studenckiego Pomorania. Dziwi go 
obecność wśród nas „męczenników za sprawę”. Kaszubom bliższa jest praca organiczna. 
Upomniał się o nie rozbijanie ruchu kaszubskiego pod hasłem „jednoty” i pamięć o tym, co 
jest istotą ruchu kaszubsko-pomorskiego. Istotą tego ruchu jest współpraca i dialog, troska o 
pewne wzorce moralno-społeczne. Polecił studiowanie rozważań mistrzów i wyników badań 
uczonych. Powiedział, że nowo wybrani powinni reprezentować wspólne interesy i realizować 
statutowe cele całej społeczności zrzeszonych. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zaprosił profesora Józefa Borzyszkowskiego 
do stołu prezydialnego 
 

 
Punkt 8 

Przyjęcie uchwały nadania godności członka honorowego Janowi Wyrowińskiemu 
 
Doktor Michał Targowski przedstawił wniosek oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w 
Toruniu w sprawie nadania godności członka honorowego Janowi Wyrowińskiemu. 
Zaprezentował sylwetkę Jana Wyrowińskiego – opozycjonisty, działacza społeczno-
kulturalnego, parlamentarzysty. Jan Wyrowiński współpracował z Komitetem Obrony 
Robotników, był aktywnym działaczem Solidarności w Toruniu. Internowany w czasie stanu 
wojennego. Angażował się w działalność podziemnych wydawnictw. Poseł, senator, 
wicemarszałek senatu. Obecnie wycofał się z polityki. Założyciel oddziału Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego w Toruniu. Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w latach 1994 
- 1998. Działał w Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicznych. Zabiegał o to, by całe Kaszuby 
były złączone w ramach jednego województwa.  
 



7 

 

Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke odczytał projekt uchwały w sprawie nadania 
godności członka honorowego Janowi Wyrowińskiemu. Projekt uchwały stanowi załącznik nr 
8 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie projektu uchwały 
nadania godności członka honorowego Janowi Wyrowińskiemu. 
 
Przy 1 głosie wstrzymującym się przyjęto uchwałę w sprawie nadania godności członka 
honorowego Janowi Wyrowińskiemu. Uchwała w sprawie nadania godności członka 
honorowego Janowi Wyrowińskiemu stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Jan Wyrowiński 
 
Powiedział, że legitymacja Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego jest najważniejszą legitymacją 
w jego życiu. Potrzeba identyfikacji z Kaszubami narodziła się w czasach Solidarności. 
Wspomniał sierpień ’56 w Wielu – uroczystość odsłonięcia pomnika Hieronima Derdowskiego. 
Ta jednota i hasło „Zrzeszonёch naju nicht nie złômie” było wiodącym doświadczeniem w jego 
życiu. Powiedział, że na tej sali żyje duch Pomorza. Brusy, Chojnice, Gdańsk, Toruń stanowią 
najważniejsze miejscowości w jego życiu. Określił siebie, jako jedynego prezesa zagranicznego, 
ponieważ nie był z terenu Kaszub. Podziękował za to wyróżnienie. Zaznaczył, że żyjemy w 
dobrych dla Kaszub i Pomorza czasach, ale trzeba się wychylać ku przyszłości. Życzył zebranym 
dobrych wyborów. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zaprosił pana Jana Wyrowińskiego do stołu 
prezydialnego. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poinformował, że na liście obecności 
znajduje się 331 delegatów, z czego obecnych jest 312 delegatów. 
 

Punkt 9 
Przedstawienie sprawozdania Rady Naczelnej i Prezesa z kadencji 2013 – 2016. 

 
Sprawozdanie Rady Naczelnej i Prezesa z kadencji 2013 – 2016 przedstawił Prezes Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego, Łukasz Grzędzicki. Sprawozdanie Rady Naczelnej i Prezesa z 
kadencji 2013 – 2016 stanowi załącznik nr 10 do protokołu. Prezentacja na temat 
sprawozdania Rady Naczelnej i Prezesa z kadencji 2013 – 2016 stanowi załącznik nr 11 do 
protokołu. 
 
 
Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Łukasz Grzędzicki poinformował, że 
sprawozdania były dostępne na stronie www.kaszubi.pl oraz wyłożone do wglądu w Biurze 
Zarządu Głównego Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego.  
 
Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Łukasz Grzędzicki podkreślił, że największym 
kapitałem Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego są ludzie i zaufanie, jakim darzą Zrzeszenie. 
Podziękował Marszałkowi Województwa Pomorskiego Panu Mieczysławowi Strukowi za to, że 
zawsze Zrzeszenie mogło liczyć na samorząd regionalny i dla przykładu w 2016 r. możliwy był 
udziału ok. 4000 dzieci uczących się kaszubskiego w roli kibiców w Ergo Arenie w meczu 
finałowym Siatkówki Polskiej Ligi Kobiet. Prezes Grzędzicki podziękował za dużą życzliwość i 
niezawodne wsparcie posłowi Jarosławowi Sellinowi – obecnie wiceministrowi w 
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Ministerstwie Kultury i Dziedzictwa Narodowego, – ale jak podkreślał zawsze mógł liczyć na 
posła Jarosława Sellina. Podziękował instytucjom współpracującym z Zrzeszeniem Kaszubsko-
Pomorskim: Akademia Kształcenia Zawodowego (Krzysztof Szomburg, Jacek Fopke), Instytut 
Kaszubski (Cezary Obracht-Prondzyński), Kaszubska Książka, Kaszubski Uniwersytet Ludowy, 
Pomerania (Dariusz Majkowski). Prezes Łukasz Grzędzicki wręczył Dariuszowi Majkowskiemu 
koszulkę piłkarską. Prezes Łukasz Grzędzicki podziękował również pracownikom i dyrektorowi 
biura Zarządu Głównego Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego oraz członkom Rady Naczelnej. 
Prezes Łukasz Grzędzicki wręczył dyplom panu Brunonowi Cirockiemu i podziękował za opiekę 
nad sztandarem Zrzeszenia. Podziękował: Przewodniczącemu Sejmiku Województwa 
Pomorskiego, Janowi Kleinszmidtowi, swojej żonie, członkom Zarządu Głównego.  
 
Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Łukasz Grzędzicki poprosił delegatów o przyjęcie 
sprawozdania i udzielenie absolutorium. 
 

Punkt 10 
Przedstawienie sprawozdania Głównej Komisji Rewizyjnej z kadencji 2013 – 2016 

oraz wniosku w sprawie absolutorium dla Rady Naczelnej i Prezesa Zrzeszenia za kadencję 
2013 – 2016 

 
Przewodniczący Głównej Komisji Rewizyjnej Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Bernard 
Hinz przedstawił sprawozdanie tejże komisji. Sprawozdanie Głównej Komisji Rewizyjnej z 
kadencji 2013 – 2016 stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  
 
Przewodniczący Głównej Komisji Rewizyjnej Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Bernard 
Hinz przedstawił uzasadnienie Głównej Komisji Rewizyjnej ZKP do wniosku w sprawie 
udzielenia absolutorium Prezesowi Zrzeszenia z działalności w kadencji od 30 listopada 2013 
r. do 3 grudnia 2016 r. Uzasadnienie stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  
 
Przewodniczący Głównej Komisji Rewizyjnej Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Bernard 
Hinz przedstawił uzasadnienie Głównej Komisji Rewizyjnej ZKP do wniosku w sprawie 
udzielenia absolutorium Radzie Naczelnej Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego z działalności w 
kadencji za okres 30.11.2013 - 03.12.2016 r. Uzasadnienie stanowi załącznik nr 14 do 
protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poinformował, że Komisja Uchwał i 
Wniosków ukonstytuowała się a jej przewodniczącym został pan Michał Kargul.  
 

 

Punkt 11 
Przedstawienie sprawozdania Sądu Koleżeńskiego z kadencji 2013 – 2016 

 
Sprawozdanie Sądu Koleżeńskiego z kadencji 2013 – 2016 przedstawił Przewodniczący Sądu 
Koleżeńskiego Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego pan Jerzy Nacel. Sprawozdanie Sądu 
koleżeńskiego z kadencji 2013 – 2016 stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
 

Punkt 12 
Dyskusja nad sprawozdaniami 

 
Pan Witold Szmidtke poprosił delegatów o nie przyjmowanie sprawozdania Sądu 
Koleżeńskiego. Swoją prośbę uzasadnił następująco: Sąd Koleżeński nie ukonstytuował się; 
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posiedzenia Sądu Koleżeńskiego w sprawie, o której mowa w sprawozdaniu nie odbyło się; nie 
było wglądu do dokumentacji dla członków Sądu Koleżeńskiego w sprawie, o której mowa w 
sprawozdaniu; zgłoszona sprawa powinna być rozpatrzona przez sąd nowej kadencji po 
wysłuchaniu stron. 
 

Punkt 13 
Przyjęcie uchwały w sprawie 

 
a) sprawozdania Rady Naczelnej i Prezesa z kadencji 2013 –2016 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke odczytał projekt uchwały w sprawie 
sprawozdania Rady Naczelnej i Prezesa z kadencji 2013 –2016. Projekt uchwały stanowi 
załącznik nr 16 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie projektu uchwały w 
sprawie sprawozdania Rady Naczelnej i Prezesa z kadencji 2013 –2016.  
 
Przy 1 głosie wstrzymującym się została przyjęta uchwała w sprawie sprawozdania Rady 
Naczelnej i Prezesa z kadencji 2013 –2016. Uchwała w sprawie sprawozdania Rady Naczelnej 
i Prezesa z kadencji 2013 –2016 stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
 

b) sprawozdania Głównej Komisji Rewizyjnej z kadencji 2013 – 2016 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke odczytał projekt uchwały w sprawie 
sprawozdania Głównej Komisji Rewizyjnej z kadencji 2013 – 2016. Projekt uchwały stanowi 
załącznik nr 18 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie projektu uchwały w 
sprawie sprawozdania Głównej Komisji Rewizyjnej z kadencji 2013 – 2016.  
 
Uchwała w sprawie sprawozdania Głównej Komisji Rewizyjnej z kadencji 2013 – 2016 została 
przyjęta jednogłośnie. Uchwała w sprawie sprawozdania Głównej Komisji Rewizyjnej z 
kadencji 2013 – 2016 stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
 

c) sprawozdania Sądu Koleżeńskiego z kadencji 2013 – 2016 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke odczytał projekt uchwały w sprawie 
sprawozdania Sądu Koleżeńskiego z kadencji 2013 – 2016. Projekt uchwały stanowi załącznik 
nr 20 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie projektu uchwały w 
sprawie sprawozdania Sądu Koleżeńskiego z kadencji 2013 – 2016. 
 
Jeden z delegatów skierował prośbę do Komisji Skrutacyjnej o ponowne przeliczenie głosów 
„za”. Członkowie Komisji Skrutacyjnej ponownie przeliczyli głosy oddane w głosowaniu nad 
uchwałą. 
 
Uchwała w sprawie sprawozdania Sądu Koleżeńskiego z kadencji 2013 – 2016 została przyjęta 
przy 131 głosach „za”, 14 „przeciw” i 51 wstrzymujących się. Uchwała w sprawie sprawozdania 
Sądu Koleżeńskiego z kadencji 2013 – 2016 stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
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d) absolutorium dla Rady Naczelnej i Prezesa za kadencję 2013 – 2016 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke przedstawił projekt uchwały w sprawie 
absolutorium dla Rady Naczelnej i Prezesa za kadencję 2013 – 2016. Projekt uchwały stanowi 
załącznik nr 22 do protokołu. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie projektu uchwały w 
sprawie absolutorium dla Rady Naczelnej i Prezesa za kadencję 2013 – 2016. 
 
Uchwała w sprawie absolutorium dla Rady Naczelnej i Prezesa za kadencję 2013 – 2016 została 
przyjęta jednogłośnie. Uchwała w sprawie absolutorium dla Rady Naczelnej i Prezesa za 
kadencję 2013 - 2016 stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 
 
Pan Kazimierz Formela oraz pani Danuta Pioch podziękowali, w imieniu Zarządu Głównego, 
prezesowi Łukaszowi Grzędzickiemu.  
 
Prezes Akademii Kształcenia Zawodowego, Krzysztof Szomburg podziękował panu Łukaszowi 
Grzędzickiemu za prace na rzecz Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego i Akademii Kształcenia 
Zawodowego. 
 
Pan Łukasz Grzędzicki powiedział, że bycie prezesem Zrzeszenia było zarówno wyzwaniem, 
jak i darem. Podziękował wszystkim zebranym. 
 
Delegaci zaśpiewali „Sto lat”. 

 
Punkt 14 

Wybór Prezesa Zrzeszenia 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke przypomniał zasady zgłaszania kandydatów 
na prezesa Zrzeszenia.  
 
Pani Danuta Pioch, oddział Sierakowice, zapytała pana Przewodniczącego, czy może wystąpić 
w imieniu wszystkich oddziałów, które wręczyły jej zgłoszenia kandydata na prezesa 
Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego XX kadencji. Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek 
Fopke wyraził zgodę. 
 
Pani Danuta Pioch (wypowiedź w języku kaszubskim) zgłosiła kandydaturę prof. Edmunda 
Wittbrodta. Pani Danuta Pioch odczytała uzasadnienie wyboru kandydata. Powiedziała, że 
najważniejsza dla Zrzeszenia jest szeroko pojęta edukacja. Zaznaczyła, że prof. Wittbrodt jest 
związany z Politechniką Gdańską, specjalizuje się w budowie i eksploatacji maszyn, mechanice, 
robotyce i biomechanice. Profesor nie idzie do ludzi z pustymi słowami i pustymi rękami. 
Wymieniła zasługi profesora na polu naukowym: staż naukowy na Uniwersytecie Walijskim, 
autor 25 publikacji naukowych i 250 artykułów. Pełnił m.in. funkcję dziekana Wydziału Budowy 
Maszyn Politechniki Gdańskiej, rektora Politechniki Gdańskiej, ministra edukacji narodowej, 
senatora RP, członka Zgromadzenia Parlamentarnego Rady Europy. Pracował nad Ustawą o 
mniejszościach narodowych i etnicznych oraz o języku regionalnym. Jest członkiem Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego, w którym pełnił funkcję członka Zarządu Głównego i Rady Naczelnej 
oraz Instytutu Kaszubskiego. Na zakończenie dodała, że profesor wyróżnia się swoją wiedzą, 
doświadczeniem i kontaktami w kraju i za granicą.  
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Pan Zygmunt Orzeł, oddział Władysławowo, (wypowiedź w języku kaszubskim) w imieniu części 
nordowych partów zgłosił kandydaturę Eugeniusza Pryczkowskiego. Pan Zygmunt Orzeł 
odczytał uzasadnienie wyboru kandydata. Podkreślił, że Zrzeszeniem powinna kierować osoba 
młoda. Eugeniusz Pryczkowski jest dziennikarzem telewizyjnym i prasowym, nauczycielem, 
pisarzem, doktorem nauk humanistycznych, zna język kaszubski. Ma 47 lat i pochodzi ze wsi 
Stążki k. Sianowa. Regionalizmem kaszubskim zainteresował się w szkole podstawowej. Jest 
absolwentem Liceum Ogólnokształcącego w Kartuzach i Politechniki Gdańskiej. Ukończył 
podyplomowe studia pedagogiczne oraz szkolenia dziennikarskie. Doktoryzował się w 
Bydgoszczy. Był prezesem Klubu Studenckiego Pomorania, współzałożycielem miesięcznika 
Tatczёzna, które stało się zalążkiem wieloletniej dysputy nad reformą ortografii kaszubskiej. 
Tatczёzna zainicjowała też szeroki dyskurs nad statusem języka kaszubskiego. Jest członkiem 
Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, w którym pełnił funkcję wiceprezesa Zarządu Głównego.   
W latach 2004 - 2010 był prezesem oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w Baninie a 
następnie wiceprezesem, pełnił również funkcję wiceprezesa gdańskiego oddziału Zrzeszenia. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Kartuskiego.  Od początku istnienia magazynu Rodnô 
Zemia był w nim lektorem języka kaszubskiego, a po śmierci Izabelii Trojanowskiej, jego 
redaktorem. Przez pięć lat tworzył program Spiewne Uczbe. Aktualnie prowadzi Skarby Kaszub 
w Twojej Telewizji Morskiej. Twórca literatury kaszubskiej, autor kaszubskich piosenek, 
zaangażowany w organizację wielu wydarzeń na Kaszubach. Jest znanym publicystą a jego 
teksty zostały zamieszczone w podręcznikach dla gimnazjum, dzięki czemu o Kaszubach uczy 
się młodzież w całym kraju. Autor wielu dzieł historycznych, modlitewników, antologii, 
biografii. Przez wiele lat prowadził wydawnictwo. Organizował Zjazdy Twórców Literatury 
Kaszubskiej w Wejherowie.Współorganizował Festiwal Kaszubskiego Humoru, festiwal 
Filmów Kaszubskich oraz I Kongres Młodych Kaszubów. Autor filmów dokumentalnych. 
Członek prezydium Rady Języka Kaszubskiego. Dla niego sprawy kaszubskie to sprawy 
najważniejsze, najświętsze.  
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poinformował, że na Zjeździe Delegatów 
obecnych jest 314 delegatów. Protokół nr 1/2016 Komisji Mandatowo-Wyborczej XX Zjazdu 
Delegatów ZKP z dnia 3 grudnia 2016 roku stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
 
Doktor Michał Kargul, oddział Tczew, w imieniu delegatów ze wszystkich poza kaszubskich 
oddziałów Zrzeszenia z Pomorza zgłosił kandydaturę Edmunda Wittbrodta. Pan Michał Kargul 
odczytał uzasadnienie wyboru kandydata. Powiedział, że liczy na to, że nowo wybrany prezes 
będzie działał na rzecz rozwoju edukacji regionalnej, ochronę gwar, podtrzymywanie lokalnej 
tożsamości, wspieranie wydawnictw. Zapytał czy nowy prezes będzie chciał korzystać z wiedzy 
i doświadczeń oddziałów Zrzeszenia spoza Kaszub. Dodał, że prof. Wittbrodt przedstawił 
konkretne pomysły działań, które chce realizować.  
 
Pan Paweł Wajlonis, oddział Chojnice, w imieniu młodych członków Zrzeszenia Kaszubsko-
Pomorskiego zgłosił kandydaturę prof. Edmunda Wittbrodta. Pan Paweł Wajlonis odczytał 
uzasadnienie wyboru kandydata. Powiedział, że Zrzeszenie stanowi syntezę połączenia zapału 
młodych i doświadczenia osób dojrzałych. Stoimy twarzą ku przyszłości. W Zrzeszeniu jest 
spora grupa młodych ludzi, która liczy na to, że nowy prezes będzie potrafił rozsądnie 
zagospodarować jej pasje i talenty. Przypomniał, że prof. Wittbrodt jest opiekunem Klubu 
Studenckiego Pomorania na Politechnice Gdańskiej, współorganizował zrzeszeniowe Fora 
Młodych na Politechnice Gdańskiej, jest inicjatorem Kaszubskiej Biblioteki Cyfrowej.  
 
Profesor Cezary Obracht-Prondzyński, oddział Bytów, zgłosił kandydaturę Edmunda 
Wittbrodta. Prof. Cezary Obracht-Prondzyński odczytał uzasadnienie wyboru kandydata. 
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Powiedział, że od wielu lat przygląda się pracy Zrzeszenia z rożnych perspektyw – badacza i 
działacza lokalnego. Każdy może być prezesem Zrzeszenia, ale nie każdy powinien być 
prezesem Zrzeszenia. Wymienił cechy, jakie powinien mieć prezes Zrzeszenia: a) prezes 
Zrzeszenia musi Zrzeszeniu z siebie dawać a nie od Zrzeszenia brać; b) prezes Zrzeszenia 
powinien dbać o interes wspólny Zrzeszenia; c) prezes Zrzeszenia powinien łączyć całe 
Zrzeszenie, mając świadomość tego, że Zrzeszenie działa w bardzo zróżnicowanych 
środowiskach; głos prezesa jest widziany i słyszany wszędzie; d) prezes Zrzeszenia musi 
prezentować bardzo wysokie morale; jego praca, także ta naukowa, nie może budzić żadnych 
wątpliwości – merytorycznych i etycznych; e) prezes Zrzeszenia musi być wobec Zrzeszenia 
lojalny. Cezary Obracht-Prondzyński przypomniał, że w niedawnej historii przećwiczyliśmy 
wybór prezesa, którego lojalność okazała się być nader wątpliwa. Ku zdumieniu wielu z nas, 
kiedy przestał być prezesem Zrzeszenia, założył nową organizację, ale „jeszcze nam po kulach 
nieźle daje”. To jest bardzo przykra sytuacja, nie powinniśmy jej przećwiczyć kolejny raz. 
Powiedział, że współpracował z prof. Wittbrodtem przy zakładaniu Instytutu Kaszubskiego. 
Zaznaczył, że Zrzeszeniu jest potrzebny rzetelny i pracowity lider.   
 
Pani Lidwina Kreft, oddział Żukowo, zgłosiła kandydaturę Eugeniusza Pryczkowskiego. 
Uzasadniając wybór powiedziała (wypowiedź w języku kaszubskim), że prezes powinien być 
bezstronny, dobrze wykształcony, powinien mieć odpowiednie morale. Zaznaczyła, że żaden z 
kandydatów nie jest gorszy. Punkt widzenia zależy od punktu siedzenia. Jako „prosty człowiek” 
powiedziała, że nie musimy się znać na wszystkim, jak profesorowie, musimy mieć kaszubskie 
serce. Zapytała, jakie są dokonania na niwie kaszubszczyzny prof. Wittbrodta.  
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poinformował, że kandydaci będą się 
przedstawiać w dalszej części.  
Sekretarz Prezydium, Zygmunt Orzeł poprosił, żeby Jacek Fopke nie przerywał w trakcie 
wypowiedzi Pani Lidwinie Kreft. 
Na zakończenie powiedziała, że prezes Zrzeszenia powinien być młody, tak jak dotychczasowy 
prezes Łukasz Grzedzicki.  
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie w sprawie zamknięcia 
listy kandydatów na prezesa Zrzeszenia. Przy 1 głosie wstrzymującym się zamknięto listę 
kandydatów na prezesa Zrzeszenia. Komisja Skrutacyjna udała się przygotować karty do 
głosowania. Protokół nr 2/2016 Komisji Mandatowo-Wyborczej XX Zjazdu Delegatów ZKP z 
dnia 3 grudnia 2016 roku stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 
 
Pan Eugeniusz Pryczkowski – kandydat na stanowisko Prezesa Zrzeszenia Kaszubsko- 
Pomorskiego 
 
Przytoczył cytaty z literatury dotyczące znaczenia języka kaszubskiego. Podkreślił, że 
przekazanie dziedzictwa młodemu pokoleniu, patrzenie w stronę młodych ludzi towarzyszy 
mu od blisko 30 lat w pracy dla Kaszub. W jego programach telewizyjnych, książkach i 
artykułach przekazanie języka młodemu pokoleniu stanowi podstawową wartość. W czasie 
studiów był prezesem Klubu Studenckiego Pomorania, współpracował z pismem Tatczёzna, 
współpracuje z Klubem Cassubia w Baninie - organizatorem I Kongresu Młodych Kaszubów. 
Zadał pytanie czy zmierzamy ku aktywnej, otwartej przyszłości. Jego działalność 
skoncentrowana jest na przyszłości z zachowaniem wartości wypracowanych przez pokolenia. 
Osiągnięcie tych celów możliwe jest poprzez wsparcie oddziałów, w których brakuje młodych 
działaczy. Jego celem jest by „ten powiew młodości” zasilił oddziały, żeby młodzi mogli uczyć 
się od starszych. Młodzi chcą pracować dla swojej tatczёzny. Prawdopodobnie w Olsztynie i w 
Warszawie powstaną kluby studenckie. Zarząd Główny ZKP powinien stać się partnerem dla 
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samorządu województwa pomorskiego. Natomiast oddziały ZKP powinny być partnerami dla 
samorządu lokalnego. Dzisiaj ZKP nie musi robić wszystkiego w kształtowaniu świadomości 
regionalnej, jak było to kiedyś. Obecnie władza samorządowa powinna realizować w swych 
zadaniach cele wypracowane przez ZKP. Przypomniał, że są tereny, gdzie upadły oddziały ZKP 
a jego zadaniem jest wskrzeszenie tych oddziałów. Chce również w dalszym ciągu 
współpracować z Kaszubami z Kanady. Jego zdaniem należy inspirować do prac badawczych i 
zdobywania stopni naukowych. Chciałby, aby ludzie w Zrzeszeniu czuli się dobrze i traktowali 
się jak przyjaciele. Powiedział, że do realizacji tego wszystkiego potrzebna jest wiedza, 
remusowy wid i remusowy miecz. Podkreślił, że sprawy edukacji są mu bliskie a jego teksty 
obecne są w podręcznikach do nauki języka kaszubskiego. Powiedział, że Kaszubi i Kociewiacy 
zostali wyparci z telewizji publicznej. Media publiczne powinny w większym stopniu 
pokazywać etos i wartości Kaszubów. Chciałby reaktywować Magazyn Kaszubski w Telewizji 
Gdańskiej oraz powołać Związek Kaszubskich Literatów.  
 
Pan Edmund Wittbrodt - kandydat na stanowisko Prezesa Zrzeszenia Kaszubsko- 
Pomorskiego 
 
Powiedział, że ludzie go pytają i on sam zadaje sobie pytanie:, czemu ja kandyduję. 
Odpowiedział, że poprosiła go o to grupa ludzi, których szanuje. Wpływ na jego decyzję miały 
również kaszubskie korzenie. Podkreślił swoją dumę z dorobku, dziedzictwa i kultury. Kaszubi 
są obecni na uczelniach, w biznesie, w polityce, w instytucjach kultury, w życiu kościoła. 
Jesteśmy razem. Dużo osiągnęliśmy w edukacji regionalnej. Czuje się spadkobiercą idei 
Bądkowskiego, Bolduana, ks. Pasierba, prof. Synaka, Trojanowskiej. Ważne jest dbanie o 
kondycję języka i to, co mamy do powiedzenia, bo od tego zależy czy inni będą chcieli nas 
słuchać i czy będziemy zjednywali sobie sympatyków. Potrzebna jest otwartość i współpraca z 
innymi. Nie ulega wątpliwości, że można być jednocześnie dobrym Kaszubą, Pomorzaninem, 
Polakiem i Europejczykiem. Budujemy wspólnotę opartą na różnorodności. Nie można 
przyszłości budować na obawach i lękach. W Zrzeszeniu Kaszubsko-Pomorskim jesteśmy 
wszyscy równi. Ważna jest edukacja kulturowo – językowo – obywatelska. Fundamentem 
demokracji są ludzie. Nasza siła tkwi w ludziach. Oddziały stanowią o sile Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego. Liderzy Zrzeszenia oraz prezes powinni wspierać ich w realizacji ich 
pomysłów. Dzielmy się doświadczeniami. Myśląc o przyszłości wyróżnił 4 priorytetowe 
obszary: a) Edukacja, jako projekt kulturowy; b) Edukacja/ działalność kulturalna. Kultura 
współpracy. Korzystanie z dorobku innych. Nowe pomysły; c) Silniejsza współpraca z innymi 
środowiskami; d) Wzmacnianie sprawności organizacyjnej ZKP. Na zakończenie dodał, że 
musimy nieustannie się Zrzeszenia uczyć.  
 
Przewodniczący Komisji Mandatowo-Wyborczej, Łukasz Richert przypomniał, że do godziny 
15:20 można zgłaszać kandydatów do Rady Naczelnej, Głównej Komisji Rewizyjnej oraz Sądu 
Koleżeńskiego.  
 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej, Aleksander Gosk wyjaśnił zasady głosowania na 
prezesa Zrzeszenia. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zarządził głosowanie na funkcję prezesa 
Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. Głosowanie było tajne. Odbywało się na kartach do 
głosowania. Głosowanie przeprowadziła Komisja Skrutacyjna. 
 
Przerwa na oddanie głosów. 
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Punkt 15 

Dyskusja programowa 
 
Doktor Jan Mordawski, oddział Gdynia 
 
Powiedział, że jako geograf, prowadzący badania na Kaszubach zauważa pewien brak – każdy 
skupia się na swoim środowisku a nie na terenach sąsiadujących z jego miejscowością. 
Nauczyciele języka kaszubskiego nie potrafią zaznaczyć granic Kaszub. Ludzie koncentrują się 
na swoim otoczeniu a nie interesują się tym, co jest dalej. Nie ma dobrej komunikacji pomiędzy 
„centrum ZKP” a „peryferiami”. Peryferia są pokrzywdzone. Proponuje, aby wspomóc obszary 
peryferyjne. Poinformował o powstającym Atlasie dziejów Pomorza i jego mieszkańców - 
Kaszubów jego autorstwa. 
 
Senator RP Kazimierz Kleina, oddział Łeba 
 
Podziękował za to, co Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie zrobiło przez ostatnie lata. Dodał, że 
trzeba się zastanowić nad przyszłością. Podkreślił, że kandydaci na prezesa Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego mówili dużo o ludziach młodych. Jego zdaniem należy kontynuować 
Kongres Młodych Kaszubów, który w tym roku odbył się w Baninie. Wspomniał o tym, że 
kiedyś prężnie działał Klub Studentów Pomorania w Toruniu. Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie 
powinno w większym stopniu uczestniczyć w podnoszeniu edukacji nauczycieli. Istnieje 
potrzeba powstania organizacji zrzeszającej samorządy gminne, w których uczy się dzieci 
języka kaszubskiego w szkołach. Odpowiedzialność za nauczanie, za przyszłość języka, za 
poziom języka kaszubskiego. Samorząd Województwa Pomorskiego powinien uchwalić 
strategię promocji i ochrony języka kaszubskiego. Władza regionalna jest odpowiedzialna za 
naukę języka kaszubskiego. Domy, w których mieszkali wybitni Kaszubi, jak np. ks. dr Leon 
Heyke czy ks. prof. dr Sychta, powinny zostać zachowane i przeniesione, aby nie uległy 
zniszczeniu. Rola Rady Naczelnej Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego powinna być 
wzmocniona. Rada Naczelna powinna być odpowiedzialna za debatę o sprawach kaszubsko-
pomorskich. 
 
Pan Jan Kulas, oddział Tczew 
 
Złożył gratulacje członkom honorowym Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. Wspomniał o 
tym, że prof. Józef Borzyszkowski pomagał przy organizacji I Kongresu Kociewskiego. 
Poinformował o srebrnym jubileuszu oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w Zblewie. 
Zapytał czy warto tworzyć Koła Młodych przy oddziałach Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. 
Podczas jubileuszu w Zblewie zgłoszono postulaty dotyczące piśmiennictwa kaszubskiego i 
kociewskiego. Oddziały kociewskie potrzebują wsparcia finansowego w kontynuacji swoich 
wydawnictw. W Zblewie odbywają się Plenery Twórców Ludowych, które również potrzebują 
wsparcia Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. Warto wrócić do prac nad nowelizacją ustawy o 
języku polskim, która obejmowałaby również rozwój gwar. Przypomniał o Kaszubskim Zespole 
Parlamentarnym i Kociewskim Zespole Parlamentarnym. Dodał, że 100-lcie Niepodległości 
Polski w 2018 roku i w 2020 roku na Pomorzu powinny być uczczone przez Zrzeszenie 
Kaszubsko-Pomorskie. 
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Punkt 14 

Wybór Prezesa Zrzeszenia cd. 
 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej, Aleksander Gosk odczytał protokół Komisji 
Skrutacyjnej. Prezesem Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego został wybrany pan Edmund 
Wittbrodt. W głosowaniu tajnym wydano 312 kart do głosowania. Oddano 307 ważnych 
głosów, 3 nieważne, 2 kart nie oddano. Eugeniusz Pryczkowski zdobył 133 glosy. Edmund 
Wittbrodt zdobył 174 głosy. Protokół Komisji Skrutacyjnej w sprawie wyboru Prezesa 
Zrzeszenia stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
 
Złożono gratulacje Panu Prezesowi Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego Edmundowi 
Wittbrodtowi.  
 
Prezes Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, Edmund Wittbrodt  
 
Podziękował za zaufanie. Podziękował również Eugeniuszowi Pryczkowskiemu za 
kandydowanie. Powiedział, że jeśli chcemy działać dla dobra Kaszub i Pomorza to musimy 
współpracować. Musimy uwierzyć w to, że jesteśmy naprawdę silni, tym, co my stanowimy, 
co stanowi nasze dziedzictwo, co przekazujemy do przyszłości. Nie możemy bać się, że to 
utracimy.  Jeśli to utracimy to nie jesteśmy wystarczająco silni. Musimy współpracować ze 
sobą wewnątrz Zrzeszenia i współdziałać z tymi, którzy są w naszym otoczeniu. Powiedział, że 
jesteśmy wspólnotą ludzi podobnie myślących, jesteśmy częścią Pomorza. Bądźmy otwarci na 
zróżnicowanie. Na zakończenie dodał, że chciałby abyśmy dalej poszli razem i w tym 
zróżnicowaniu budowali przyszłość. 
 
Pan Eugeniusz Pryczkowski złożył gratulacje Edmundowi Wittbrodtowi. Powiedział, że jego 
wynik też był dobry. Dodał, że Kaszubi i kaszëbiznã to największe dobro. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zaproponował, aby przesunąć dalszą część 
dyskusji programowej po głosowaniu na członków Rady Naczelnej, Głównej Komisji Rewizyjnej 
oraz Sądu Koleżeńskiego, tak, aby Komisja Skrutacyjna miała czas na liczenie głosów. 
Propozycję zmiany w porządku obrad przyjęto jednogłośnie. 
 

Punkt 17, 18, 19 
Wybór członków Rady Naczelnej, wybór członków Głównej Komisji Rewizyjnej, wybór 

członków Sądu Koleżeńskiego 
 
Pan Andrzej Kass, oddział Reda zaproponował, aby liczebność poszczególnych organów 
Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego przedstawiała się następująco: 
 
Sąd Koleżeński – 7 osób 
Główna Komisja Rewizyjna – 12 osób 
Rada Naczelna – 76 osób 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poprosił o inne wnioski dotyczące liczebności 
poszczególnych organów Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. 
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Pan Stanisław Kobus, oddział Brusy poprosił o zamknięcie listy. Przy 2 głosach 
wstrzymujących się zamknięto listę propozycji na liczbę członków Sądu Koleżeńskiego, 
Głównej Komisji Rewizyjnej, Rady Naczelnej.  
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke przeprowadził głosowanie dotyczące 76 
osobowego składu Rady Naczelnej. Przy 2 głosach „przeciw” i 4 wstrzymujących się przyjęto 
76 osobowy skład Rady Naczelnej. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke przeprowadził głosowanie dotyczące 12 
osobowego składu Głównej Komisji Rewizyjnej. Przy 1 głosie „przeciw” i 1 wstrzymującym się 
przyjęto 12 osobowy skład Głównej Komisji Rewizyjnej. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke przeprowadził głosowanie dotyczące 7 
osobowego składu Sądu Koleżeńskiego. Przy 1 głosie wstrzymującym się przyjęto 7 osobowy 
skład Sądu Koleżeńskiego.  
 
Przewodniczący Komisji Mandatowo-Wyborczej, Łukasz Richert przedstawił kandydatów 
zgłoszonych do poszczególnych organów Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. Zgodnie z 
regulaminem do Rady Naczelnej zgłoszono następujących kandydatów: 
 

1.  Bach Ludwik            RUMIA 

2.  Baska-Borzyszkowska Felicja  BRUSY 

3.  Bienkowska Danuta       REDA 

4.  Bistroń Mieczysław        LUZINO 

5.  Borchmann Janina         GOŚCICINO 

6.  Breza Bogusław              REDA 

7.  Breza Ludwik               BANINO 

8.  Bugajna Elżbieta             SOMONINO 

9.  Bychowski Albin BANINO 

10.  Byczkowski Zbigniew ŁĘCZYCE 

11.  Cirocki Brunon                CHMIELNO 

12.  Czerwińska Jolanta KARTUZY 

13.  Dawidowski Włodzimierz  WEJHEROWO 

14.  Fopke Jacek                 GDAŃSK 

15.  Formela Kazimierz KARTUZY 

16.  Gleinert Renata  GDYNIA 

17.  Gradowski Krzysztof BRUSY 

18.  Grosz Liliana                BYTÓW 

19.  Gruba Bogdan                SIANOWO 

20.  Grzędzicki Łukasz  SZYMBARK 
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21.  Gurski Franciszek  GDYNIA 

22.  Halboth Łukasz   ŁUBIANA 

23.  Herrmann Tomasz  WŁADYSŁAWOWO 

24.  Hewelt Jadwiga   PRZODKOWO 

25.  Hewelt Zenon                SZDEMUD 

26.  Hinz Bernard                WEJHEROWO 

27.  Hoppe Teresa                GDYNIA 

28.  Iwan Gabriela                 SOPOT 

29.  Jóskowska Gabriela CHMIELNO 

30.  Kamiński Radosław WEJHEROWO 

31.  Kankowski Wojciech ŻUKOWO 

32.  Kargul Michał                TCZEW 

33.  Kass Andrzej                REDA 

34.  Keler Karolina                SŁUPSK 

35.  Kleina Kazimierz  ŁEBA 

36.  Kłodzińska Celina  GDYNIA 

37.  Kobus Stanisław  BRUSY 

38.  Kohnke Adam                 HEL 

39.  Korda Ireneusz                SULĘCZYNO 

40.  Krauze Andrzej                REDA 

41.  Kreft Lidwina                ŻUKOWO 

42.  Krefta Łukasz                KROKOWA 

43.  Kuklewski Jarosław  CHOJNICE 

44.  Kulas Jan                 TCZEW 

45.  Laddach Dariusz  WIERZCHUCINO 

46.  Lanc Józef                RUMIA 

47.  Lehmann Anna                PRZYWIDZ 

48.  Lemańczyk Andrzej  LIPNICA 

49.  Lessnau Piotr                 STRZELNO 

50.  Lew-Kiedrowska Wanda  STĘŻYCA 

51.  Loewenau Jarosław   GRUDZIĄDZ 

52.  Marszałkowski Stanisław NOWA KARCZMA 

53.  Marszewska Irena   ŁUBIANA 
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54.  Mejna-Kopania Teresa   PRUSZCZ GDAŃSKI  

55.  Mirosławski Andrzej   CHMIELNO 

56.  Ollick Jerzy                 TUCHOLA 

57.  Orzeł Zygmunt                 WŁADYSŁAWOWO 

58.  Pająkowska-Kensik Maria   BYDGOSZCZ 

59.  Pestka Wojciech    KOŚCIERZYNA 

60.  Pioch Danuta                  SIERAKOWICE 

61.  Pryczkowski Eugeniusz    BANINO 

62.  Richert Łukasz                  GDAŃSK 

63.  Richter Beata                  KOLBUDY 

64.  Rogenbuk Maria    KONARZYNY 

65.  Sellin Jarosław                    WARSZAWA 

66.  Stachurski Henryk    CHWASZCZYNO 

67.  Stoltmann Ryszard    SZCZECIN 

68.  Studziński Zbigniew WIELE-KARSIN 

69.  Swobodziński Aleksander  ZBLEWO 

70.  Sychowska Katarzyna  PUCK 

71.  Sylka Ryszard                BYTÓW 

72.  Szczupaczyński Michał LĘBORK 

73.  Szymański Tomasz  GDAŃSK 

74.  Talewski Zbigniew WIELE-KARSIN 

75.  Tocke Danuta               DĘBOGÓRZE-KOSAKOWO 

76.  Turzyńska Joanna DZIEMIANY 

77.  Ugowska Bożena             NOWA KARCZMA 

78.  Wajlonis Paweł  CHOJNICE 

79.  Walkusz Eugeniusz SZEMUD 

80.  Walkusz Kazimierz STĘŻYCA 

81.  Wenta Ryszard                LĘBORK 

82.  Wiśniewski Bogdan   PELPLIN 

83.  Wyrowiński Jan   TORUŃ 

84.  Zmuda Trzebiatowski Krystian KOSZALIN 

85.  Zmuda-Trzebiatowski Zdzisław GDYNIA 
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Protokół nr 3/2016 Komisji Mandatowo-Wyborczej XX Zjazdu Delegatów ZKP z dnia 3 grudnia 
2016 roku stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 
 
Zgodnie z regulaminem do Głównej Komisji Rewizyjnej zgłoszono następujących kandydatów: 
 

1. Billot Maria  REDA 

2. Biłanicz Marek BANINO 

3. Bronk Włodzimierz SULĘCZYNO 

4. Ciskowski Jacek JASTRZĘBIA GÓRA 

5. Derra Anna  NOWA KARCZMA 

6. Fitas Zbigniew SZEMUD 

7. Głombiewska Ewa  LĘBORK 

8. Hein Tadeusz KARTUZY 

9. Kowalewska Elżbieta KARTUZY 

10. Kreft Jan REDA 

11. Łangowski Włodzimierz BYTÓW 

12. Nacel Jerzy  GDAŃSK 

13. Piankowski Mieczysław ŁUBIANA 

14. Piaskowska-Kiełtyka Elżbieta ZBLEWO 

15. Zasada Genowefa ŻUKOWO  

 
 

Protokół nr 4/2016 Komisji Mandatowo-Wyborczej XX Zjazdu Delegatów ZKP z dnia 3 grudnia 
2016 roku stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 
 

Zgodnie z regulaminem do Sądu Koleżeńskiego zgłoszono następujących kandydatów: 
 

1. Bierka Kamil   SŁUPSK 

2. Dargacz Jan  SZEMUD 

3. Felkner Halina  JASTRZĘBIA GÓRA 

4. Juńska-Subocz Teresa GDAŃSK 

5. Klawiter Kazimierz  RUMIA 

6. Kropidłowski Piotr  ZBLEWO 

7. Kwidziński Franciszek  KARTUZY 

8. Markowska Patrycja  ŁĘCZYCE 
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9. Pińczewski Wiesław   SOMONINO 

10. Retka Maria  JASTRZĘBIA GÓRA 

11. Rogalewska Krystyna  ŻUKOWO 

12. Szmidtke Witold   BANINO 

13. Kotłowska-Kifer Irena  LĘBORK 

14. Stoltmann Tadeusz  KARTUZY 

 
 

Protokół nr 5/2016 Komisji Mandatowo-Wyborczej XX Zjazdu Delegatów ZKP z dnia 3 grudnia 
2016 roku stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 
 

Komisja Skrutacyjna na prośbę przewodniczącego Jacka Fopke udała się przygotować karty do 
głosowania. 
 

Punkt 15 
Dyskusja programowa cd. 

 
Pan Łukasz Halboth, oddział Łubiana 
 
Powiedział, że w programie należy ująć rozwój gospodarczy regionu. Zrzeszenie powinno 
wspierać infrastrukturę drogową, kolejową. Jego zdaniem Kolej Metropolitalna powinna 
docierać  do Bytowa czy Chojnic. Zrzeszenie powinno również mocno wspierać rozwój 
obwodnic.   
 
Pan Grzegorz Jaszewski, oddział Gdańsk 
 
Powiedział, że osoby poniżej 30 roku życia stanowią 3% członków Zrzeszenia Kaszubsko-
Pomorskiego w gdańskim oddziale. Powszechna realizacja tematyki regionalnej w zakresie  
historii i kultury byłaby szansą kształtowania postaw młodzieży. Zarząd oddziału gdańskiego 
Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego wnioskuje, aby nowe władze Zrzeszenia dążyły do 
włączenia szkolnych programów edukacji regionalnej w szkołach województwa pomorskiego. 
Tematyka regionalna powinna być obecna również w ofercie kształcenia placówek 
doskonalenia nauczycieli.  
 
Pan Jarosław Kłodziński, oddział Gdynia 
 
Poprosił o aktywny udział w obchodach 30-tej rocznicy wizyty Jana Pawła II w Trójmieście w 
2017 roku. Podkreślił, że żaden z kandydatów na prezesa nie mówił o sporcie, turystyce i 
rekreacji. Wnioskował, aby był to nieodłączny element pracy nowego Zarządu. Zaprosił na I 
Rajd Kaszubski w 2017 roku.  
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Pan Tomasz Szymański, oddział Gdańsk 
 
Zaznaczył, że nie reprezentuje swojego oddziału. Nawiązał do referatu profesora Cezarego 
Obracht-Prondzyńskiego o symbolach. Podkreślił rolę i znaczenie Gdańska, jako stolicy Kaszub. 
Zadaniem nowych władz Zrzeszenia powinno być upowszechnienie wiedzy, że Gdańsk jest 
stolicą Kaszub. Zaproponował zmianę zapisu w Statucie Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego: 
paragraf 2, punkt 3 na „siedzibą władz naczelnych Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego jest 
miasto stołeczne Gdańsk”. 
 
Pani Regina Szczupaczyńska, oddział Lębork 
 
Podziękowała wszystkim, którzy zaangażowali się w uruchomienie kursu dla instruktorów 
tańca kaszubskiego. 
 
Pani Bożena Szczypior, oddział Wejherowo 
 
Powiedziała, że 1 września 2018 roku będziemy obchodzić 50-lecie Muzeum Piśmiennictwa i 
Muzyki Kaszubsko-Pomorskiej w Wejherowie. Poprosiła Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie o 
włączenie się w obchody tej uroczystości.  
 
Pan Radosław Kamiński, oddział Wejherowo 
 
Zgłosił 3 wnioski: powołanie Kaszubskiego Archiwum Cyfrowego; aby patronem Roku 2019 był 
Jan Trepczyk; rozwiązanie problemu siedziby Kaszubskiego Uniwersytetu Ludowego w 
Starbieninie. 
 
Pan Ludwik Breza, oddział Banino 
 
Powiedział, że chciałby, aby nowo wybierany prezes zawieszał działalność polityczną na okres 
kadencji.  
 
Pani Wanda Lew-Kierdowska, oddział Stężyca 
 
Poprosiła nauczycieli języka kaszubskiego, aby zapoznali się z propozycją nowej podstawy 
programowej i zgłaszali swoje komentarze do 10 grudnia br. 
 
Pani Danuta Tocke, oddział Dębogórze - Kosakowo 
 
W imieniu oddziału Dębogórze – Kosakowo oraz Zespołu Kosakowianie poprosiła o uchwalenie 
uchwały w sprawie hymnu kaszubskiego – „Marsz Kaszubski”. Przypomniała, że muzykę do 
hymnu kaszubskiego napisał Feliks Nowowiejski. Rok 2016 był rokiem Feliksa Nowowiejskiego.  
 
Pan Kazimierz Ickiewicz, oddział Tczew 
 
Złożył wniosek dotyczący promowania rocznic ważnych dla Kaszub i Kociewia: 30-ta rocznica 
wizyty Jana Pawła II w Trójmieście; 80 rocznica wybuchu II wojny światowej; 160 rocznica 
osadnictwa Kaszubów w Kanadzie; powrotu Pomorza do Polski w 1920 roku; 30-ta rocznica 
uzyskania wolności po okresie komunistycznym. Wniosek do Edmunda Wittbrodta, aby 
pomyślał o mianowaniu Eugeniusza Pryczkowskiego na wiceprezesa Zrzeszenia Kaszubsko-
Pomorskiego. 
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Pan Jan Kulas, oddział Tczew 
 
Gratulacje dla Edmunda Wittbrodta i Eugeniusza Pryczkowskiego. Powiedział, że Dariusz 
Majkowski zrobił coś dobrego z Pomeranią. Powinna powstać biografia: Feliksa 
Nowowiejskiego i Świętopełka II Wielkiego. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poprosił Komisję Uchwał i Wniosków, aby 
udała się na obrady w sprawie uchwały zjazdowej.  
 
Pani Elżbieta Pryczkowska, oddział Banino 
 
Nawiązując do propozycji uchwały w sprawie hymnu kaszubskiego zaproponowała, aby słowa 
„Marszu Kaszubskiego” - „polska wiara, polska mowa” zastąpić słowami „nasza wiara, nasza 
mowa”. 
 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej, Aleksander Gosk przedstawił zasady głosowania do 
poszczególnych organów Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. 
 
Delegaci otrzymali karty do głosowania. Przerwa na oddanie głosów.  
 
Pan Tomasz Szymański, oddział Gdańsk 
 
Nawiązując do wypowiedzi pani Elżbiety Pryczkowskiej powiedział, że wszelka ingerencja w 
hymn jest nieporozumieniem. 
 
Pan Andrzej Krauze, oddział Reda 
 
Powiedział, że bardzo dużo mówi się na temat edukacji. Zauważył, że jest wiele konferencji 
dotyczących edukacji, ale nie zawsze tam jesteśmy. Powiedział, że tylko mały procent uczniów 
kontynuuje naukę języka kaszubskiego po ukończeniu szkoły podstawowej. Dodał, że każdy 
oddział Zrzeszenia zastanawia się nad tym, jak przyciągnąć do siebie młodych. Warto przyjrzeć 
się temu, co robią inni i czerpać z doświadczeń innych oddziałów. Trzeba dorosnąć do 
Zrzeszenia. Naszym zadaniem jest pokazywać kierunek wartości. 
 
Pani Felicja Baska-Borzyszkowska, oddział Brusy 
 
Przyznała, że trzeba pomóc edukacji na poziomie szkoły średniej. Należy również angażować 
młodzież w oddziałach. To nieprawda, że młodzi nie chcą działać dla Kaszub. Zapytała, co to 
znaczy „my” i „wy”. Zaznaczyła, że w Zrzeszeniu nie ma podziału na młodych i starych. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zaproponował zamknięcie dyskusji 
programowej. Przy 2 głosach wstrzymujących się zamknięto dyskusję programową. 

 
 
 

Punkt 16 
Przyjęcie uchwały zjazdowej 

 
Przewodniczący Komisji Uchwał i Wniosków, Michał Kargul przedstawił prace tejże komisji. 
W odniesieniu do wniosku w sprawie uchwały dotyczącej hymnu kaszubskiego zaproponował, 
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aby uchwała w sprawie hymnu kaszubskiego stanowiła odrębną uchwałę w stosunku do 
uchwały zjazdowej.  
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zaproponował głosowanie w sprawie 
rozszerzenia porządku obrad o dodatkowy punkt dotyczący uchwały w sprawie hymnu 
kaszubskiego.  
 
Z sali padło pytanie: czy jesteśmy władni, aby ustalać hymn kaszubski. Czy tego nie powinien 
robić Kongres Kaszubski. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zgłosił propozycje głosowania w sprawie 
dodania punktu dotyczącego hymnu kaszubskiego do porządku obrad. 
 
Zgłoszono wniosek, aby przeliczyć zebranych na sali delegatów. W związku z pracami Komisji 
Skrutacyjnej obecnych na sali delegatów policzyli członkowie prezydium. Członkowie 
prezydium poprosili o zgłoszenie się osób, które nie są delegatami, aby przeliczyć zebranych 
na sali delegatów. Na sali obecnych było 154 delegatów.  
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zapytał, jak ma rozumieć zachowanie 
delegatów z Banina, którzy opuścili salę. Poinformował, że na sali nie jest obecnych więcej niż 
połowa delegatów. Poprosił przewodniczącego Komisji Uchwał i Wniosków o przedstawienie 
prac komisji.  
 
Przewodniczący Komisji Uchwał i Wniosków, Michał Kargul odczytał projekt uchwały w 
sprawie hymnu kaszubskiego oraz przedstawił projekt uchwały zjazdowej przygotowany przez 
Komisję Uchwał i Wniosków. Protokół Komisji Uchwał i Wniosków wraz z załącznikami stanowi 
załącznik nr 30 do protokołu. 
 
Członek Komisji Uchwał i Wniosków, Radosław Kamiński przedstawił wnioski do pracy dla 
Rady Naczelnej Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poinformował, że po konsultacjach z 
prawnikiem, wynika, że Zjazd Delegatów nie może podejmować uchwał z powodu braku 
quorum. Przypomniał, że taka sama sytuacja miała miejsce podczas poprzedniego Zjazdu 
Delegatów. Wówczas projekt uchwały zjazdowej został skierowany do Rady Naczelnej z 
prośbą o uwzględnienie wniosków w pracach Rady Naczelnej. Poprosił Przewodniczącego 
Komisji Uchwał i Wniosków o propozycję rozwiązania tej sytuacji.  
 
Sekretarz Prezydium, Zygmunt Orzeł powiedział, że na sali obecnych jest 157 delegatów. 
Zaznaczył, że kilka osób w momencie rozpoczęcia dyskusji w sprawie uchwały dotyczącej 
hymnu kaszubskiego opuściło salę. Jego zdaniem tak nie powinno być.  
 
Wiceprzewodniczący Prezydium, Bogdan Wiśniewski zaproponował, aby podczas kolejnego 
Zjazdu Delegatów przesunąć dyskusję programową na początek obrad. 
 
Pan Bogusław Breza, oddział Reda wyjaśnił, że poprosił o policzenie delegatów zebranych na 
sali nie ze względu na wykonywany zawód prawnika a to, jak ta uchwała będzie odbierana na 
zewnątrz. Podkreślił, że konkurencja wśród stowarzyszeń jest duża i trzeba zwracać uwagę na 
takie kwestie. 
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Pan Bernard Hinz, oddział Chmielno, powiedział, że należy uszanować osoby obecne na sali. 
Zaproponował, aby przekazać projekt uchwały zjazdowej do dalszych prac Radzie Naczelnej.   
 
Przewodniczący Komisji Uchwał i Wniosków, Michał Kargul również zgodził się z tym, że 
należy uszanować osoby obecne na sali. Zaproponował, aby otworzyć dyskusję w sprawie 
uchwały programowej. Uchwała nie zostanie przegłosowana, ale należy ją przekazać do Rady 
Naczelnej.  
 
Pan Bernard Hinz, oddział Chmielno, powiedział, że nie należy otwierać dyskusji w sprawie 
uchwały programowej. 
 
Pan Ludwik Bach, oddział Rumia, powiedział, że nie trzeba podejmować uchwały zjazdowej z 
powodu braku quorum a można przedstawić wnioski do pracy dla Rady Naczelnej. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zapytał czy delegaci mają uwagi do projektu 
uchwały zjazdowej przedstawionego przez Przewodniczącego Komisji Uchwał i Wniosków. 
Zaproponował „symboliczne” głosowanie, które nie będzie miało mocy prawnej. 
 
Pan Stanisław Kobus, oddział Brusy, powiedział, że to jest przykre, że niektórym zależało tylko 
na wyborze prezesa. Podkreślił, że Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie ma działać w strukturach 
całego Zrzeszenia. Ci, którym zależało tylko na stołku prezesa wyszli. 
 
Sekretarz Zjazdu Delegatów, Zygmunt Orzeł zaprotestował przeciwko temu, co 
powiedział Pan Stanisław Kobus. Podobało mu się stwierdzenie, żeby uszanować tych, którzy 
wyszli. Nie jest oczywiście dobrze, że niektórzy wyszli w ostatnim momencie. Stwierdził 
jednak, że powinniśmy przegłosować to, co mamy.  
 

Pan Łukasz Richert, oddział Gdańsk, zgłosił wniosek o zamknięcie dyskusji i przejście do 
głosowanie. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke zaproponował „symboliczne” głosowanie w 
sprawie projektu uchwały zjazdowej i wniosków przygotowanych przez Komisję Uchwał i 
Wniosków. Przy 2 głosach przeciw i 3 wstrzymujących się przyjęto projekt uchwały zjazdowej 
i wnioski, które zostaną przekazane do dalszych prac Radzie Naczelnej. Projekt uchwały 
zjazdowej oraz wnioski do pracy dla Rady Naczelnej Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego 
stanowią załączniki do protokołu Komisji Uchwał i Wniosków. 
 

Punkt 20 
Wolne wnioski 

 
Pan Stanisław Kobus, oddział Brusy 
 
Zaproszenie na 35-lecie oddziału w Brusach. 
 
Pani Elżbieta Bugajna, oddział Somonino 
 
Zaproponowała zwołanie Nadzwyczajnego Zjazdu Delegatów w celu dyskusji o uchwale 
dotyczącej hymnu kaszubskiego. 
 



25 

 

Pan Andrzej Krauze, oddział Reda 
 
Zaproszenie na 25-lecie oddziału w Redzie 
 
Pan Zenon Hewelt, oddział Szemud 
 
Powiedział, że wybieramy nieodpowiedzialnych delegatów. 
 
Pan Radosław Kamiński, oddział Wejherowo 
 
Zaproszenie na 60-lecie oddziału w Wejherowie. 
 

Sekretarz Zjazdu Delegatów, Zygmunt Orzeł 
 
Wymienił oddziały, które zostały do końca obrad.  
 
Pan Michał Kargul, oddział Tczew 
 
Informacja o wypożyczeniu wystawy o regionalizmie. 
 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke poprosił o wyprowadzenie sztandaru 
Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. 
 
Wyprowadzono sztandar Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego. 
 

Punkt 17, 18, 19 
Wybór członków Rady Naczelnej, wybór członków Głównej Komisji Rewizyjnej, wybór 

członków Sądu Koleżeńskiego cd. 
 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej, Aleksander Gosk odczytał protokół Komisji 
Skrutacyjnej w sprawie wyborów członków Rady Naczelnej. Do Rady Naczelnej zostały 
wybrane następujące osoby: 
 

1. Lemańczyk Andrzej LIPNICA 

2. Cirocki Brunon CHMIELNO 

3. Kankowski Wojciech ŻUKOWO 

4. Hewelt Jadwiga PRZODKOWO 

5. Pająkowska-Kensik Maria BYDGOSZCZ 

6. Pestka Wojciech KOŚCIERZYNA 

7. Bistroń Mieczysław LUZINO 

8. Korda Ireneusz SULĘCZYNO 

9. Lanc Józef RUMIA 
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10. Studziński Zbigniew WIELE-KARSIN 

11. Baska-Borzyszkowska Felicja BRUSY 

12. Gleinert Renata GDYNIA 

13. Kamiński Radosław WEJHEROWO 

14. Kohnke Adam HEL 

15. Richert Łukasz GDAŃSK 

16. Richter Beata KOLBUDY 

17. Grosz Liliana BYTÓW 

18. Stoltmann Ryszard SZCZECIN 

19. Dawidowski Włodzimierz WEJHEROWO 

20. Fopke Jacek GDAŃSK 

21. Stachurski Henryk CHWASZCZYNO 

22. Wyrowiński Jan TORUŃ 

23. Jóskowska Gabriela CHMIELNO 

24. Sylka Ryszard BYTÓW 

25. Lessnau Piotr STRZELNO 

26. Ugowska Bożena NOWA KARCZMA 

27. Walkusz Eugeniusz SZEMUD 

28. Bychowski Albin BANINO 

29. Czerwińska Jolanta KARTUZY 

30. Krefta Łukasz KROKOWA 

31. Wenta Ryszard LĘBORK 

32. Grzędzicki Łukasz SZYMBARK 

33. Herrmann Tomasz WŁADYSŁAWOWO 

34. Kobus Stanisław BRUSY 

35. Lehmann Anna PRZYWIDZ 

36. Pryczkowski Eugeniusz BANINO 
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37. Borchmann Janina GOŚCICINO 

38. Bugajna Elżbieta SOMONINO 

39. Gruba Bogdan SIANOWO 

40. Kass Andrzej REDA 

41. Kłodzińska Celina GDYNIA 

42. Mejna-Kopania Teresa PRUSZCZ GDAŃSKI 

43. Bach Ludwik RUMIA 

44. Breza Bogusław REDA 

45. Gradowski Krzysztof BRUSY 

46. Hewelt Zenon SZDEMUD 

47. Wiśniewski Bogdan PELPLIN 

48. Kuklewski Jarosław CHOJNICE 

49. Gurski Franciszek GDYNIA 

50. Breza Ludwik BANINO 

51. Marszałkowski Stanisław NOWA KARCZMA 

52. Rogenbuk Maria KONARZYNY 

53. Sychowska Katarzyna PUCK 

54. Turzyńska Joanna DZIEMIANY 

55. Kleina Kazimierz ŁEBA 

56. Marszewska Irena ŁUBIANA 

57. Mirosławski Andrzej CHMIELNO 

58. Pioch Danuta SIERAKOWICE 

59. Walkusz Kazimierz STĘŻYCA 

60. Tocke Danuta DĘBOGÓRZE-KOSAKOWO 

61. Orzeł Zygmunt WŁADYSŁAWOWO 

62. Iwan Gabriela SOPOT 

63. Kulas Jan TCZEW 
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64. Szymański Tomasz GDAŃSK 

65. Halboth Łukasz ŁUBIANA 

66. Kargul Michał TCZEW 

67. Szczupaczyński Michał LĘBORK 

68. Swobodziński Aleksander ZBLEWO 

69. Ollick Jerzy TUCHOLA 

70. Kreft Lidwina ŻUKOWO 

71. Talewski Zbigniew WIELE-KARSIN 

72. Zmuda Trzebiatowski Krystian KOSZALIN 

73. Formela Kazimierz KARTUZY 

74. Keler Karolina SŁUPSK 

75. Wajlonis Paweł CHOJNICE 

76. Sellin Jarosław WARSZAWA 

 
 
Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej, Aleksander Gosk odczytał protokół Komisji 
Skrutacyjnej w sprawie wyborów członków Głównej Komisji Rewizyjnej. Do Głównej Komisji 
Rewizyjnej zostały wybrane następujące osoby: 
 
 

1. Ciskowski Jacek JASTRZĘBIA GÓRA 

2. Bronk Włodzimierz SULĘCZYNO 

3. Łangowski Włodzimierz BYTÓW 

4. Kowalewska Elżbieta KARTUZY 

5. Nacel Jerzy GDAŃSK 

6. Głombiewska Ewa LĘBORK 

7. Derra Anna NOWA KARCZMA 

8. Piankowski Mieczysław ŁUBIANA 

9. Hein Tadeusz KARTUZY 
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10. Kreft Jan REDA 

11. Fitas Zbigniew SZEMUD 

12. Zasada Genowefa ŻUKOWO 

 
Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej, Aleksander Gosk odczytał protokół Komisji 
Skrutacyjnej w sprawie wyborów członków Sądu Koleżeńskiego. Do Sądu Koleżeńskiego 
zostały wybrane następujące osoby: 
 

1. Dargacz Jan SZEMUD 

2. Kwidziński Franciszek KARTUZY 

3. Rogalewska Krystyna ŻUKOWO 

4. Szmidtke Witold BANINO 

5. Kropidłowski Piotr ZBLEWO 

6. Juńska-Subocz Teresa GDAŃSK 

7. Klawiter Kazimierz RUMIA 

 
Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 
 

Punkt 21 
Zamkniecie XX Zjazdu Delegatów ZKP 

 
Przewodniczący Zjazdu Delegatów, Jacek Fopke podziękował wszystkim zebranym i zakończył 
XX Zjazd Delegatów ZKP. 

 
     
Protokół sporządziła                                                                                     Przewodniczący Zjazdu Delegatów 
Agnieszka Kwiatkowska                                                                                                                      Jacek Fopke 
 

 
 

Sekretarz Zjazdu Delegatów 
Janina Borchmann 

 
 
 

Sekretarz Zjazdu Delegatów 
Zygmunt Orzeł 


